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Referat fra møde i Binævnet den 22. marts 2023 

Deltagere: 
Bodil Branner (formand) 
Birte Boelt (Aarhus Universitet) 
Arne Henriksen (Danmarks Biavlerforening) 
Hanne Marie Pedersen (Danske Biavleres Landsforening) 
Bo Knudsen (Dronningeavlerforeningen af 1921) 
Henrik Kjelkvist (Erhvervsbiavlerne) 
Thomas Holst (Landbrug & Fødevarer) 
Sune Obsen (Fødevarestyrelsen) 
Sekretariat:  
Landbrugsstyrelsen: Birgitte Lund (referent); under punkterne 4 og 5 deltog 
henholdsvis Frederik Schjeldahl og Lene Larsen Nielsen. 

Afbud fra: 
Annette Bruun Jensen (Københavns Universitet), Jørgen Pedersen (Danmarks 
Naturfredningsforening), Lone Andersen (Landbrug & Fødevarer), Ejgil Andersen 
(Miljøstyrelsen) og Per Kryger (AU). 
 

Punkt. 1 Velkommen 
Formanden bød velkommen og henledte til, at Binævnet havde modtaget en besked fra Olga V. 
Pedersen om, at hun har fået nyt job. Medlemmerne tilkendegav, at de har sat stor pris på Olga’s 
engagement og ihærdighed for honningbierne under det EU-støttede nationale biavlsprogram 
og bad således sekretariatet om at overbringe en tak til Olga på vegne af Binævnet. 
 

Punkt 2. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden blev godkendt som følger: 

1. Velkommen 
2. Godkendelse af dagsorden 
3. Meddelelser 

a. Landbrugsstyrelsen (LBST)  
b. Fødevarestyrelsen (FVST) 
c. Miljøstyrelsen (MST) 
d. Aarhus Universitet (AU) 
e. Organisationerne 

4. Det EU-støttede nationale biavlsprogram under EU’s fælles landbrugspolitik:  

 Nuværende forlængede periode (LBST) 

 Nye biavlsordning under CAP plan 2023 - 2026 (LBST) 
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5. Centralt BigårdsRegister (CBR) - Obligatorisk registrering: 
a. Status for nuværende CBR (LBST) 
b. Udvikling af fremtidigt system (LBST) 

6. Eventuelt (Formanden) 
7. Næste møde (Formanden) 

 

Punkt 3. Meddelelser 
a. Landbrugsstyrelsen: 

Indledningsvis blev det oplyst, at teamleder og enhedschef begge er blevet forhindret i 
deltagelse på dagens møde i Binævnet. 
 
Personale: Olga V. Pedersen har fået nyt job og stoppede ved udgangen af februar måned, 
i stedet har Frederik Schjeldahl overtaget området med den EU-støttede nationale 
biavlsordning. 
 
Sammenslutningen af Danske Erhvervsbiavlere (SDE) nedlagt: Formanden, Jens 
Bjerre, har informeret om, at på ekstraordinær generalforsamling for SDE den 10. 
december 2022, blev det besluttet at opløse foreningen. Bestyrelsen var kommet frem til 
denne beslutning gennem en konstruktiv diskussion med baggrund i dalende 
medlemstal, manglende tilslutning til arrangementer og problemer med at finde 
medlemmer, der var villige til at udføre et stykke bestyrelsesarbejde. 

 
Renparringsområder:  
I 2022 blev 13 renparringsområder genansøgt, og fornyelse blev godkendt. Derudover er 
Alrø og Drejø fortsat i proces om genansøgning. I 2023 udløber godkendelsen for de fire 
renparringsområder – Asnæs Halvø; Christiansø/Erteholmene; Feddet v. Præstø Fjord 
og Knudshoved Odde. 
Den aktuelle liste over Godkendte renparringsområder for honningbier (marts 2023) 
ligger på Landbrugsstyrelsens hjemmeside. 
De tre blanketter til godkendte parringsområder for honningbier er nu blevet 
digitaliseret, og har afløst de tidligere fysiske papirblanketter. Blanketterne vedrører 
ansøgning om godkendelse af renparringsområder for honningbier, årsrapport for 
godkendte renparringsområder for honningbier og ansøgning om udskiftning af den 
ansvarlige for parringsstationen. Orientering med link til materialet er lagt op på 
Landbrugsstyrelsens hjemmeside. 
 
Bekendtgørelse om tilskud til bevaring af brun Læsøbi forventes at blive revideret forud 
for ansøgningsrunden i 2024 bl.a. med faglig sparring med kompetencer fra AU og KU. 
Derudover vil der også blive foretaget en revision af bekendtgørelse om flytning af 
honningbier m.v., i forhold til at der er fundet varroamider på både Samsø og Anholt. 

 
b. Fødevarestyrelsen: 

Indledningsvis blev der orienteret om arbejdet med den nye dyresundhedsforordning 
(AHL) og bl.a. oplyst om, at i denne forordning bliver honning- og humlebierne defineret 
som landdyr. Derudover pålægger AHL et stort ansvar på den enkelte dyreholder. FVST 
har dog endnu ikke haft mulighed for at gå ind i udmøntningen af AHL reglerne specifikt 
for bierne. 

 

https://lbst.dk/fileadmin/user_upload/NaturErhverv/Filer/Landbrug/Genetiske_ressourcer/Biavl/Oversigt_over_godkendte_parringsomraader_04.01.2023.pdf
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Endvidere blev det oplyst, at FVST og LBST i februar afholdt et fælles møde med henblik 
på snitflader mellem styrelsernes respektive ansvarsområder og regler, der skal tilpasses 
på sigt. Dialogen mellem styrelserne fortsætter for at finde de bedste løsninger for 
biavlen. 
 

c. Miljøstyrelsen var forhindret i at deltage på mødet. 
 

d. Aarhus Universitet:  
Antal bifamilier i 2022 er estimeret til 125.781, som er lidt færre end i 2021, hvor 
estimatet var 140.000 bifamilier. Begge års estimerede antal bifamilier ligger dog 
indenfor de respektive års usikkerhed. Konklusionen er, at antal bifamilier er ret 
konstant. 
 
Brun bi fra Læsø undersøgelse i 2022:  
AU har modtaget 147 prøver med brune bier fra Læsø og 48 fra Endelave i forbindelse 
med at foretage genetisk kontrol af renheden af de danske brune bier. Alle prøver er 
undersøgt og er fundet at være rene brune bier, med en sandsynlighed på 98 procent 
eller højere. To prøver fra Læsø indeholdt én eller to bier med gule striber, men de er 
testet som værende rene brune bier ud fra deres genetiske sammensætning. Der mangler 
prøver fra mellem 20–30 bifamilier fra Læsø, som vil blive indsamlet, når vejret tillader.  
 
Kursus for kyndige biavlere:  
Genregistrering af kyndige biavlere i 2022: Der har været 152 kyndige biavlere på 
genregistreringskursus i 2022.  
Nye kyndige biavlere: Der er pt. tilmeldt 54 kursister, og fra den 8. – 12. maj vil der blive 
afholdt praktisk kursus for disse ved AU i Flakkebjerg. 

 
Biinspektørdag afholdes i Flakkebjerg den 26. marts 2023. 
 
Temadag om blomsterstriber er afholdt i Flakkebjerg med afsæt i projektet 
”Afgrødetilpassede blomsterstriber for IPM og bestøvere”. Der blev drøftet muligheder 
og udfordringer i forbindelse med tilvejebringelse af udsæd til frøblandinger til 
understøttelse af biodiversitetstiltag i dyrkningsfladen. Der var oplæg fra interessenter 
fra LBST, forskning og virksomheder, som producerer frø og udbyder til frøblandinger. 
Der var fokus på udsæd til frøblandinger til landbrugslandskabet og rammebetingelserne 
herfor, og bl.a. et oplæg om hvilke planter, der er hjemmehørende i Danmark. 

 
e. Organisationerne:  

 
Danmarks Biavlerforening (DBF)  
APIMONDIA kongres 2025: Afventer promovering af denne til efter 2023 kongressen er 
afholdt. Der har dog netop været et forberedende møde i Oslo med henblik på at danne 
arbejdsgrupper. Dansk biavl har ikke økonomisk ansvar for kongressen. Herudover blev 
det oplyst, at hensigten er bl.a. at få fokus på rene biavlsprodukter i Norden, uddannelse 
og kundskabsdeling.  
DBF’s sekretariat har udtrykt bekymring for, om der kommer tilstrækkeligt med tiltag til 
gavn for bestøverne på landbrugsarealerne i forbindelse med den nye landbrugsreform. 
Formanden for DBF oplyste, at han går af på DBF’s kommende generalforsamling. 
 
Erhvervsbiavlerne (EB) kunne oplyse, at erhvervet kører stille og roligt videre. 
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Danske Biavleres Landsforening (DBL) ingen meddelelser. 
 
Dronningeavlerforeningen af 1921: Kursus materiale til uddannelse i dronningeavl vil 
blive udviklet, og kurser for dronningeavlere vil blive afholdt i samarbejde med DBF.   
Foreningen oplever tilgang af nye medlemmer. 
Ny formand for foreningen vil blive udpeget ved kommende generalforsamling, idet der 
ønskes en formandsrotation hvert andet år. 
 

Punkt 4. Det EU-støttede nationale biavlsprogram under EU’s fælles 
landbrugspolitik:  

 Nuværende forlængede periode  

 Nye biavlsordning under CAP plan 2023 - 2026  
Landbrugsstyrelsen gennemgik punktet.  
 
Præsentation af Danmarks nationale biavlsprogram 2020-2022, projekt år 3: 
Under biavlsprogrammet er der gennemført 7 projekter i indeværende periode. Projekterne har 
ligget under indsatsområderne for følgende foranstaltninger: a) Faglig bistand til biavlere og 
biavlerorganisationer; b) Bekæmpelse af skadegørere og bisygdomme og h) Forbedring af 
produktkvaliteten med henblik på at udnytte produkternes potentiale på markedet. Samlet har 
der været afholdt udgifter for 2,46 mio. kr.     
 
Nye biavlsordning under CAP plan 2023 – 2026 
Ansøgningsrunden for ordningen åbnede den 20. januar 2023 frem til den 22. februar 2023. 
Der er modtaget 13 ansøgninger. Netop nu foregår sagsbehandlingen af de indkomne 
ansøgninger for at kunne træffe afgørelse om tilsagn om tilskud til de ansøgte projekter. 
 
Efter Landbrugsstyrelsens præsentation fulgte en dialog om denne ordning i forhold til den 
administrative håndtering. 
 

Punkt 5. Centralt BigårdsRegister (CBR) - Obligatorisk registrering:  

 Status for nuværende CBR: 
Landbrugsstyrelsen gjorde kort status for det nuværende Centrale BigårdsRegister (CBR). Det er 
fortsat muligt at melde ind til Landbrugsstyrelsen, hvis der opleves fejl i CBR i sæsonen 2023. 

 

 Udvikling af fremtidigt system: 
Siden sidste møde har kravsspecifikationen med de funktionelle krav været i ekstern høring i 
december 2022 og er efterfølgende blevet opdateret. Nævnsmedlemmerne tilkendegav, at der 
havde været udfordringer omkring inddragelse i forbindelse med høringsprocessen og 
kommunikationen undervejs om kravsspecifikationen, da høringsprocessen var meget kort over 
juleferien.  
 
Det er blevet endeligt besluttet, at CBR ikke skal opsættes i Landbrugsstyrelsens interne IT 
systemer. I stedet oprettes et miniudbud omkring et ’stand alone’ system, i lighed med det 
fungerende CBR. Der blev redegjort for processen omkring udbud, kontrakt med ekstern 
leverandør og tidsplan. Det er forventeligt, at der inden udgangen af 2023 vil foreligge en 
løsning for et opdateret system, og at det udviklede system vil åbne forud for biavlssæsonen i 
2024.  
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Der fulgte en dialog omkring kravsspecifikationen, som af nævnet blev set mere som en løsning 
end krav. Biavlsorganisationerne gentog vigtigheden af, at der holdes fokus på, at udover 
systemet skal være brugervenligt, skal det være simpelt at anvende.  
 
Landbrugsstyrelsen noterede sig de øvrige kommentarer vedrørende det nye system og 
processen og vil håndtere dem, så vidt det er muligt. 
 
En forsøgsperiode blev efterlyst forud for lancering af det nye system, og derfor kan de 
medlemmer af Binævnet, der er interesserede melde tilbage, hvorvidt de ønsker at blive 
inddraget i test af det endelige system. Landbrugsstyrelsen vil herefter vende tilbage, når der er 
fundet en leverandør, og der foreligger en plan for overdragelsestest af det nye system. 
 

Punkt 6. Eventuelt  
Erhvervsbiavlerne har bemærket, at der er observeret meget italiensk honning på det danske 
marked. 
 

Punkt 7. Næste møde 
Formanden foreslog næste Binævnsmøde afholdt onsdag den 11. oktober 2023. 
 


